

مداخلة من

معالي الدكتور رسمي محمد بالروين

نائب رئيس ديوان مجلس النواب في دولة ليبيا

حول

"حضور وزراء الدولة إلى البرلمان، لتقديم التقارير وإعطاء تفسيرات حول إدارة الأعمال الحكومية"

دورة جنيف

آذار/مارس 2024



السيدات والسادة الحضور الكريم

السلام عليكم

إن مسيرة الحياة البرلمانية في بلادنا بدأت منذ عهد المملكة الليبية في خمسينيات القرن الماضي واستمر العمل النيابي في عهد المملكة حتى توقفت نتيجة لتغير المشهد السياسي للبلاد ونهجه نهجاً سياسياً مغايراً للمعهود بكافة دول العالم لمدة 42 عام وقد أعيد العمل النيابي في ليبيا بعد انتخاب المؤتمر الوطني العام في عام 2012 وفقاً للإعلان الدستوري المعمول به.

السيدات والسادة الحضور الكريم

إن مجلس النواب الليبي منذ أن بدأ بممارسة العمل النيابي إبان سنة 2014 عكف على إنجاز كل مهامه التشريعية المتمثلة في إصدار القوانين والتشريعات وكذلك مهامه المناطة به في متابعة أعمال الحكومة وكافة الوزارات والهيئات التابعة لها وفق ما حدده القانون رقم (4) لسنة 2014 في شأن اعتماد النظام الداخلي لمجلس النواب ذلك من خلال اللجان الدائمة التي تشرف بشكل مباشر على أداء كافة الوزارات التي تقدم خدماتها للسادة المواطنين حيث تختص كل لجنة من هذه اللجان بشؤون وزارة من الوزارات التابعة لمجلس الوزراء على حدة ويتم من خلال هذه اللجان الوقوف على كافة أعمال الوزارات وكذلك القيام بالدور الرقابي الذي نص عليه القانون بدايةً من طلب ممثل السادة الوزراء للبرلمان للمساءلة حيال إنجاز مهامهم الموكلة إليهم والوقوف على التحديات التي تواجههم وتحديد القصور في أداء أعمالهم وكذلك يتم متابعة هذه الوزارات عبر الأجهزة الرقابية التابعة لمجلس النواب.

السيدات والسادة الحضور الكريم

إن أهمية مشول وزراء الدولة أمام البرلمان له العديد من النتائج الإيجابية من ممارسة العمل النيابي منها على سبيل المثال تعزيز الشفافية والمساءلة واتخاذ القرار الصائب والمساهمة في بناء الثقة بين الحكومة والشعب وتعزيز روح التعاون بين الجهات الرقابية والتنفيذية وإتاحة فرص عرض المشاكل التي تواجه الحكومة للوصول لحلحلة العديد من المشاكل.

ويعتبر ديوان مجلس النواب الجسم التنفيذي الذي ينظم كافة الأعمال الإدارية عبر الإدارات والمكاتب المختلفة التي تقدم كل أنواع الدعم اللازم عند مثول الحكومة ووزرائها أمام مجلس النواب لغرض المساءلة ومتابعة أعمال الوزارات، وقد حرصت رئاسة ديوان مجلس النواب على توفير التدريب اللازم للموارد البشرية سواء داخلياً أو خارجياً عبر شراكات دولية وكذلك تبادل الخبرات، وحرصاً على مواكبة ومعاصرة وتبني بسبل الارتقاء بالأداء إلى أعلى سبل الكفاءة والمماثلة لما هو موجود ومعمول به في الدول المتقدمة وذات المسار الديمقراطي الرصين ومؤسس على القواعد الراسخة للتمثيل النيابي الديمقراطي لدى الأمم والشعوب المتحضرة.

### وفي هذا السياق،

نحرص دائماً من خلال مسيرة العمل البرلماني لممارسة التمثيل النيابي على أكمل وجه كما نحرص على الاستفادة من خبرات الدول التي سبقتنا في مجال العمل التشريعي والرقابي وتعزيز التمثيل النيابي بما يضمن تطور النظام السياسي من أجل تحقيق الديمقراطية والحرية، إن حصيلة الخبرة العمل تجاوز العقد من الزمن منذ تغير النظام الشمولي في ليبيا والممثل في حكم الفرد إلى النظام الديمقراطي، وما مر به في مراحل تمثيلية في المجلس الانتقالي والمؤتمر الوطني ومجلس النواب الليبي كون لدينا خبرة قد تنفرد بنوعها من حيث أنه يحق لنا أن نشارك بها في مثل هذه الاحتفل الدولية لتستفيد منها الأمم والشعوب التي تسعى إلى ممارسة التحول الديمقراطي والتداول السلمي على السلطة.

### في الختام

نوصي بأهمية زيادة تعزيز الوعي للحضور الدوري لوزراء الدولة أمام البرلمان وتقديم كافة المعلومات اللازمة وعرض كل التحديات التي تواجههم لممارسة الدور الرقابي بشكل فعال وزيادة التنسيق بين البرلمان والحكومة.

ونتمنى التوفيق للجميع

د. رسمي بالروين

نائب رئيس ديوان مجلس النواب

ASSOCIATION DES SECRETAIRES  
GENERAUX DES PARLEMENTS



ASSOCIATION OF SECRETARIES  
GENERAL OF

**COMMUNICATION**

by

**Prof Rassmi BERUWIEN**  
**Deputy Secretary General of the House of Representatives of Libya**

on

**“The attendance of Ministers of State to Parliament, to report and give explanations about their management of government business”**

**Geneva Session**  
**March 2024**

**Ladies and gentlemen, distinguished attendees.**

**peace upon you**

The process of parliamentary life in our country began since the era of the Kingdom of Libya in the fifties of the last century, and parliamentary work continued during the era of the Kingdom until it stopped as a result of the change in the political scene of the country and its approach to a political approach different from what is usual in all countries of the world for a period of 42 years. Parliamentary work was resumed in Libya after the election of the General National Congress. In 2012 in accordance with the applicable Constitutional Declaration.

**Ladies and gentlemen, distinguished attendees.**

Since it began practicing parliamentary work in the year 2014, the Libyan House of Representatives has been committed to fulfilling all its legislative tasks represented in issuing laws and legislation, as well as its tasks entrusted to it in following up on the work of the government and all its ministries and bodies in accordance with what was specified by Law No. (4) of 2014 regarding the adoption of The internal system of the House of Representatives is through the permanent committees that directly supervise the performance of all the ministries that provide their services to citizens. Each of these committees is concerned with the affairs of one of the ministries affiliated with the Council of Ministers separately, and through these committees they monitor all the work of the ministries as well as carrying out With the oversight role stipulated by the law, starting with the request for ministers to appear before Parliament to be held accountable regarding the accomplishment of their assigned tasks, identifying the challenges they face, and identifying deficiencies in the performance of their work. These ministries are also followed up through the oversight agencies affiliated with the House of Representatives.

**Ladies and gentlemen, distinguished attendees.**

The importance of the appearance of state ministers before Parliament has many positive results from the practice of parliamentary work, including, for example, “enhancing transparency and accountability, making the right decision, contributing to building confidence between the government and the people, enhancing the spirit of cooperation between the regulatory and executive authorities, and providing opportunities to present the problems facing the government to reach a solution.” many problems.

The General Secretariat of the House of Representatives is considered the executive body that organizes all administrative work across the various departments and offices that provide all types of necessary support when the government and its ministers appear before the House of Representatives for the purpose of accountability and following up on the work of the ministries. The Presidency of the House of Representatives has been keen to provide the necessary training for human resources,

whether internally or externally. Through international partnerships as well as the exchange of experiences, and in order to keep pace, be contemporary, and adopt ways to raise performance to the highest levels of efficiency and similar to what exists and is practiced in developed countries with a solid democratic path and based on the established rules of democratic parliamentary representation among civilized nations and peoples.

**In this context.**

Through the process of parliamentary work, we are always keen to practice parliamentary representation to the fullest extent. We are also keen to benefit from the experiences of countries that preceded us in the field of legislative and oversight work and to strengthen parliamentary representation in a way that ensures the development of the political system in order to achieve democracy and freedom. The result of work experience exceeds a decade ago. The totalitarian regime in Libya, represented by individual rule, changed to the democratic regime, and what it went through in the stages of representation in the Transitional Council, the National Conference, and the Libyan House of Representatives is that we have an experience that may be unique in its kind in that we have the right to participate in such international celebrations for the benefit of nations and peoples. Which seeks to practice democratic transformation and peaceful transfer of power.

**in conclusion**

We recommend the importance of further enhancing awareness of the periodic presence of state ministers before Parliament, providing all the necessary information and presenting all the challenges they face to exercise the oversight role effectively and increasing coordination between Parliament and the government.

We wish everyone success

**DR.. RASMI BALROIN  
DEPUTY SECRETARY GENERAL OF THE LIBYAN  
HOUSE OF REPRESENTATIVES**